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درخواست نمایندگان  برای  رأی گیری علنی 
درباره طرح شفافیت آرای نمایندگان

۹ ماه  تردید در شفافیت 
شرق: برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی  �

در نامه ای به هیئت رئیسه مجلس خواستار رأی گیری 
شــفاف درخصوص طــرح شــفافیت آرای نمایندگان 
شــده اند تا شاید این گونه شــانس تصویب این طرح را 
افزایش دهند. نزدیک به دو ماه است که نمایندگان هر 
هفته از در دستور کار قرار گرفتن طرح خبر می دهند اما 
هفته به پایان می رسد و خبری نمی شود. طرح شفافیت 
آرای نمایندگان یکی از نخســتین طرح هایی بود که در 
مجلس یازدهم اعلام وصول و در بهمن ســال ۹۹ در 
صحن مجلس رسیدگی شد. نامش به نوعی با هویت 
این مجلس گره خورد. اصولگرایان بر سرش تبلیغات 
بســیار راه انداختنــد و مدعی شــدند مجلس یازدهم 
آمده تا پارلمان را وارد اتاق شیشــه ای کند. نمایندگان 
مدعی بودند طرحی که مجلس قبل دســت رد به آن 
زده، با قاطعیت در این مجلس تصویب می شــود. در 
بهمن ماه گذشــته، کلیات طرح شفافیت نمایندگان با 
وجود شعارهای اصولگرایان تصویب نشد؛ اتفاقی که 
از دوگانگی حرف  و عمل اصولگرایان حکایت داشت. 
در حالی کــه اصولگرایــان در زمــان رد فوریــت طرح 
شــفافیت در مجلس دهم به اصلاح طلبان تاختند که 
از شفافیت گریزان اند و تندترین نقدها را نثار نمایندگان 
مجلس دهم کردنــد، این بار در برابــر رد کلیات طرح 
سکوت پیشه کردند و در  نهایت از بررسی دوباره آن در 
صحن سخن گفتند. حدود ۹ ماه از آن زمان می گذرد اما 
هنوز خبری از بررسی مجدد این طرح در صحن علنی 
مجلس نیســت و فقط گفته شــده در نوبت رسیدگی 
در صحــن قرار گرفته اســت. در  واقع بعد از رد کلیات 
طرح شفافیت آرای نمایندگان در صحن علنی مجلس، 
این طرح به کمیســیون آیین نامه داخلی بازگشت و از 
نمایندگان خواسته شد پیشنهادهای خود را درباره آن 
ارائه کنند. کمیسیون آیین نامه داخلی هم در جلسات 
مستمر طرح شفافیت نمایندگان را بررسی و جمع بندی 
کرد و این طرح الان آماده بررسی در مجلس است. این 
طرح تغییرات بسیاری با متن اولیه داشته و راه های گریز 
از شفافیت به خوبی در مواد مختلف آن دیده شده است 
که می تواند مانع از نگرانی نمایندگان دلواپس شود. اما 
تعبیه چنین مواردی هم نتوانسته تضمین صدرصدی 
برای تصویب آن در صحن باشــد زیرا برخی نمایندگان 
نگران به خطر افتادن منافعشــان در پی شــفافیت آرا 
هســتند. ازاین رو جمعــی از نماینــدگان در نامه ای به 
هیئت رئیســه مجلس شــورای اســلامی با استناد به 
مــواد ۱۱۹ و ۱۲۰ آیین نامــه داخلی مجلس خواســتار 
رأی گیری شــفاف و علنی درخصوص طرح شــفافیت 
آرای نمایندگان شدند. در این نامه آمده است که آرای 
اخذ شده توسط دستگاه های الکترونیکی شفاف باشد یا 
اینکه با تدبیر ریاست جلسه رأی گیری با قیام و قعود در 
منظر مردم انجام شود. رسیدگی به طرح شفافیت آرای 
نمایندگان در دســتور کار فردای جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی قرار دارد. البته برخی از نمایندگان این 
روزها در فضــای مجازی  یا صحن مجلس بر ضرورت 
تســریع در رسیدگی به طرح شــفافیت آرا  تأکید دارند. 
به طوری که مالک شــریعتی، نماینده مــردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی اخیرا در صحن مجلس  گفت: 
«گزارش کمیســیون آیین نامه داخلــی مجلس درباره 
طرح شــفافیت آرای نمایندگان برای اعلام نظر و ثبت 
پیشنهاد نمایندگان در ســامانه قانون گذاری، بارگذاری 
شده و در نوبت دستور صحن قرار گرفته است. تقاضای 
بنده از هیئت رئیســه مجلس آن است که این طرح در 
دســتور کار مجلس قرار گیرد و رأی گیری درخصوص 
آن هم به طور شــفاف و علنی انجام شود. «همچنین 
طبق گفته احمد امیرآبادی فراهانی، نماینده مردم قم 
در مجلس شورای اسلامی برخی از نمایندگان در تلاش 
هســتند تا هیئت رئیسه مجلس این طرح را در اولویت 
دستور صحن علنی قرار دهد. مهدی عسگری، نماینده 
مردم کرج در مجلس، در رابطه با بررسی مجدد طرح 
در صحن گفته اســت: طبق آیین نامه داخلی مجلس 
اگــر طرحی مورد تصویب مجلس واقع نشــد، ۵۰ نفر 
از نمایندگان می توانند درخواســت بررســی مجدد آن 
را مطرح کنند. عســگری با تأکید بر اینکه شفافیت آرا 
از موضوعاتــی کلیدی اســت که نماینــدگان مجلس 
یازدهــم آن را دنبال می کنند، اظهار کرد: رســیدگی به 
طرح  شــفافیت آرای نمایندگان در کمیسیون آیین نامه 
داخلی به پایان رسیده و با اضافه شدن نکات تکمیلی 
این طرح در دســتور هفتگی مجلس قــرار گرفته و در 
نوبت رســیدگی در صحن علنی قرار دارد. او با اشــاره 
به اینکه تصویب طرح شفافیت آرا، بهارستان را به یک 
ساختمان شیشه ای تبدیل می کند، گفت: با تصویب این 
طرح، شــفافیت در ســه بخش اصلی مجلس یعنی 
صحن علنی، کمیسیون های تخصصی و هیئت رئیسه، 
جاری می شــود و تمامی روندها و فرایندها، جلسات و 
برنامه های مجلس به صورت شــفاف در منظر عموم 
مردم قرار خواهــد گرفت. عضو کمیســیون صنایع و 
معادن افزود: انتشــار آرای نمایندگان در صحن، انتشار 
عمومی مشروح مذاکرات در مدت زمان حداکثر یک ماه، 
انتشار عمومی اسامی غایبان و حاضران، انتشار عمومی 
برنامه هفتگی مجلس سه روز قبل از برگزاری جلسات 
و انتشــار گزارش ســفرها، مواردی اســت که در طرح 
شفافیت به آن توجه شده است.ممکن است برخی از 
افراد تصــور کنند که پس از تصویب طرح مذکور فقط 
قرار اســت آرای نمایندگان در صحن مجلس شــفاف 
شــود، در حالی که طبق گفته محمدباقر قالیباف هدف 
این طرح آن است که علاوه بر شفافیت آرای نمایندگان، 
حوزه های بســیار مهــم در فرایندهای تصمیم ســازی 

مجلس نیز شفاف شود.
ادامه در صفحه۳

 فیرحی  و  وضعیت 
اندیشه سیاسی اسلام

 کتاب «فربه تر از ایدئولوژی» در صدد است نشان دهد 
قرائت متفکرانــی مانند دکتر شــریعتی ایدئولوژیک 
اســت؛ در حالی که دین فربه تــر از ایدئولوژی به نظر 
می رســد. اســتاد ملکیان به این نقد اشکال کرده که 
دین به خودی خود ایدئولوژیک هســت و شــریعتی 
نمی توانســته آن را ایدئولوژیــک کند (چون تحصیل 
حاصل است). تری ایگلتون اشاره کرده که ایدئولوژی 
۱۵ معنــا دارد. در حالی که این نقد به شــریعتی وارد 
اســت که دین را ایدئولوژیک کرده، باید یادآور شد که 
ایــن اصطلاح نــزد او (مجموعه عقایــد- انقلابی-) 
و ناقــد او، یعنی دکتر ســروش (اندیشــه های باطل 
بدون دلیل- تعریف مارکسیســتی-) و استاد ملکیان 
(گزاره های بدون دلیل عقلی، همانند گزاره های دینی 
و وحیانی) به ســه معنای متفاوت به کار رفته است. 
مثال دیگر «جامعه مدنی» اســت که ادعا شده ریشه 
در «مدینه النبــی» دارد؛ یعنــی مفهوم برســاخته در 
دوران مدرن ریشــه در مفاهیم اسلامی دارد! داستان 
«مردم ســالاری دینــی» نیــز این گونه اســت. برخی 
متفکران اصولگرایی گفته اند اگر معنای مردم سالاری 
دینی به این معنای خاص باشــد، ما هم به آن اعتقاد 
داریم! آیت االله جوادی آملی، در آخرین خطبه خود در 
قم در ســال ۱۳۸۸ بیان کرد که تفکیک قوا مفهومی 
است که قبل از آن که شرع بر آن مهر صحت بگذارد، 
عقل به آن حکم کرده اســت. این در حالی است که 
اساسا بر اســاس نظریه کلاسیک اسلامی نمی توان به 
تفکیک قوا، بــه معنای رایجش، اعتقاد داشــت. در 
مباحث سیاسی نیز به راحتی از دو واژه «اصلاح طلبی» 
و «اصولگرایی» استفاده می کنیم؛ در حالی که تعریف 
منقحی از آن ارائــه نمی کنیم. اگر اصلاح طلبی یکی 
از مؤلفه های اصولگرایی باشــد، در عرض و در مقابل 

هم قرار نمی گیرند.
۲- آشفتگی روشی: در این زمینه نیز به مواردی چند 
بسنده می شــود. نظریه سیستم ها نمی تواند بر نظام 
خلافت و امامت- مفهومی اندیشــه ای که در طول 
چند قرن تداوم داشــته- تطبیق داده شــود. ترکیب 
روش هــا به خودی خــود امری معقول اســت و با 
هم روی روش شــناختی ســازگاری دارد. البته، شرط 
ترکیب روش ها آن اســت که مبانی معرفت شناختی 
آنهــا تعارض نداشــته باشــند. پست مدرنیســم (و 
فوکــو)، از این جهــت با هرمنوتیک در تضاد اســت 
که اولی معنازدا و دومی به دنبال کشــف معناست. 
اساســا نگاه ابزاری به روش توجیه معرفت شناختی 
ندارد. مثــال دیگر، مکتب جماعت گرایی اســت که 
به اشــتباه به عنوان روش هم از آن یاد شــده است. 
همان گونه که مایکل ســندل اشاره می کند چیزی به 
نام «روش جماعت گرایانه» نداریم. همچنین اســت 
هرمنوتیک هستی شناسانه که هرگز نمی تواند ابعاد 

روش شناسانه داشته باشد.
۳- جایگاه فقه سیاسی: استاد مطهری بر این باور بود 
فقه متورم شــده اســت. در عصر جمهوری اسلامی، 
فقه سیاســی متورم تر از قبل ارزیابی می شود. ادعای 
حداکثری نسبت به اعتبار دین و فقه نیاز به بررسی و 
نقد جدی دارد. فقه سیاســی اساسا نمی تواند نظریه 
دولت داشته باشــد. در حالی که کتاب «فقه سیاسی» 
آیت االله عمید زنجانی ۱۳ نوع «دار» را مطرح می کند، 
آیــت االله حیــدری آنها را بــه دو نوع (دارالاســلام و 
دارالکفر یا دارالحــرب) کاهش می دهد. همان کتاب 
مدعی است بر اساس فقه سیاسی از «هر نوع کمک» 
به جنبش های اسلامی حمایت می کنیم و در عین حال 
در امور داخلی کشورها دخالت نمی کنیم! مثال دیگر 
اقوال مختلف فقهای شیعه درخصوص جهاد ابتدایی 
اســت. در این زمینه، اقوال مختلف و حتی متعارضی 
وجود دارد، به شــکلی که ضــرورت پژوهش در این 
زمینه را دوچندان می کند. در کتاب «بردگی در اسلام» 
(سال ۱۳۹۳) از اســتاد مطهری، این موضوع مطرح 
شــده که اگر کشــوری نخواهد با ما بجنگد، صرفا به 
دلیــل نپذیرفتن توحید می توانیم به مردم آنجا حمله 
کنیم! مســئله دیگر آن اســت که برخــی فقها باری 
دوچنــدان بر دوش فقه گذاشــته اند. بــه طور مثال، 
دلیلی وجود ندارد که ثابت کنیم تحزب از نظر فقهی 

وجوب شرعی دارد.
۴- نامشخص بودن اندیشــه برخی متفکران: انتظار 
این اســت که اندیشه سیاسی اســلام کتب مرجعی 
داشــته باشــد، به شــکلی که دانش پژوهان بتوانند 
اقوال مختلف را در آنجا پیدا کنند. به نظر می رســد 
ابهام هایــی درخصــوص اندیشــه سیاســی برخی 
متفکران وجود داشــته باشــد. به طور مثال، نسبت 
دو کتاب میرزای قمی یا نســبت به دو کتاب شــیخ 
انصاری و دیدگاه اندیشــه آیت االله بروجردی نیاز به 
تفحص بیشــتر دارد. حتی درباره اندیشــه سیاســی 
استاد مطهری، برخی معتقد به ولایت فقیه و برخی 
به نظارت قائل شده اند. آیا آیت االله منتظری در اواخر 
عمــر نظر دیگری پیدا کردند، به شــکلی که بتوان از 
منتظری اول و دوم ســخن گفت؟ در این زمینه بیش 
از یکــی، دو مقاله وجود ندارد! آیا انتقادات اســتاد 
فیرحی به اســلام سیاســی در کتاب «دولت مدرن و 
بحران قانون» به شــکلی اســت که بتوان از فیرحی 
اول و دوم بحــث کــرد؟ به نظر می رســد انتقادات 
ایشــان به اسلام سیاســی عصر جمهوری (به عنوان 
مشیر) است. ایشــان در طول زمان همواره به اعتبار 
فقه سیاســی قائل بوده انــد؛ بنابرایــن نمی توان از 

فیرحی اول و دوم سخن گفت.
۵- اسلام سیاسی و غیرسیاسی: یکی از مباحث مهم 
در حوزه اندیشــه سیاســی اســلام، تمایز بین اسلام 

سیاسی و اسلام غیرسیاسی است. 
ادامه در صفحه ۴

سیاست

روزنه ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره 4140 چهارشنبه   19 آبان  1400

 مهرشــاد ایمانی: اخیرا صادق زیباکلام، استاد علوم 
سیاسی دانشــگاه تهران، با ســفیر فرانسه دیداری 
داشته است که مورد هجمه برخی نیروها قرار گرفت؛ 
دیداری که بــه گفته خودش یک ملاقات عادی بوده 
و هیچ حرف مگویی در آن مطرح نشــده است. حالا 
برای دانستن جزئیات بیشتر از این دیدار و البته علت 
حملات رسانه ای تازه برخی نیروها به او، ساعتی را با 
این اســتاد دانشگاه به گفت وگو نشستیم که مشروح 

آن را در ادامه می خوانید.
 آقای دکتر، دیدار اخیر شــما با سفیر فرانسه  �

کلی حاشیه ساز شده اســت؛ قدری از این دیدار 
برایمان بگویید.

ملاقات با ســفرای کشــورهای خارجــی از دوم 
خرداد ســال ۷۶ آغاز شــد؛ زمانی که من یک ســری 
مقالات در روزنامه های دوم خردادی مانند جامعه، 
طوس، عصر آزادگان و... می نوشــتم. با انتشــار این 
مقالات تماس هایی از سفارت های کشورهای غربی 
مانند آلمان، فرانسه، انگلیس، سوئد و سوئیس با من 
گرفته می شد و می گفتند که سفیر یا نفر دوم سفارت 
یا مسئول سیاسی سفارت می خواهد با شما ملاقات 
داشــته باشــد. من در ابتدا مردد بودم که اگر چنین 
ملاقات هایی داشته باشــم، وزارت خارجه و وزارت 
اطلاعات مشــکلی خواهند داشت یا خیر؟ به همین 
دلیل بــرای آقای علی یونســی، وزیر اطلاعات وقت 
و آقــای کمال خــرازی، وزیر خارجه وقــت، نامه ای 
ارســال کردم و نوشتم که از ســفارت ها درخواست 
ملاقات برای من آمده اســت؛ آیا ملاقات با مقامات 
ســفارت ایرادی دارد یــا خیر؟ مدتی صبــر کردم تا 
پاسخی دریافت کنم اما هیچ پاسخی از سوی وزارت 
اطلاعــات و وزارت امــور خارجــه برای مــن نیامد. 
من هم پیش خــود گفتم ســکوت علامت رضایت 
است؛ پس به درخواســت های ملاقات پاسخ مثبت 
دادم. البته بعد از آن، هربار که ســفیری درخواست 
ملاقات می داد، بازهم به وزارتخانه های مذکور نامه 
می نوشــتم که قرار است در فلان روز با فلان سفیر یا 
مقام ســفارت در دانشگاه یا سفارتخانه دیدار داشته 
باشم و خودم می رفتم و نامه ها را با پست سفارشی 
بــه وزارت اطلاعــات و وزارت امور خارجه ارســال 
می کــردم. هیچ وقت هم تماســی از مقامات با من 
گرفته نمی شــد که مثلا دیدار با سفیر این یا آن کشور 
غربی منعــی دارد. به میهمانی های ســفارتخانه ها 
هم دعوت می شــدم؛ مثلا هیئت نمایندگان پارلمان 
انگلیس به ایــران آمده بود و از من و چند فرد دیگر 
برای حضــور در آن میهمانی دعــوت می کردند که 
همه اینها را به مقامات اطلاع می دادم و آنها هم نفیا 
حتی تذکری هم به من نمی دادند؛ البته به جز یک بار 
که ســفارت قطر به مناسبت جشن تاج گذاری حاکم 
این کشــور من را به میهمانی سفارت دعوت کرد که 
قبل از رسیدن دعوت نامه به دستم، از وزارت خارجه 
تماس گرفتند که به این مراسم نرو که من هم نرفتم 
و همین حالا هم همین طور اســت و اگر هر مقامی 
بگوید که با فلان سفیر دیدار نکن یا به فلان میهمانی 
نرو، حتما حرفشــان را گوش می دهم؛ بنابراین اصلا 

موضوع پیچیده ای در میان نبوده و نیست و مقامات 
امنیتی و وزارت خارجه از همــه این دیدارها اطلاع 
دارند. حالا اینکه یک  عده می کوشــند مثلا یک دیدار 
ســاده با سفیر فرانسه را طوری جلوه دهند که انگار 
حرف های مگویــی در آن دیدار مطرح شــده و من 
اطلاعات خاصی به غربی ها می دهم، صرفا مشــکل 
نیروهای تندروها با شخصیت صادق زیباکلام است؛ 
وگرنه خودشان هم می دانند که زیباکلام همه اصول 
و خطوط را رعایت می کند. دوســتان ارزشــی به من 
می گویند جاســوس و دیدار با ســفیر فرانسه را سند 
جاســوس بودن مــن می داننــد؛ درحالی که صادق 
زیباکلام به عنوان یک استاد دانشگاه به چه اطلاعات 
طبقه بندی شــده ای دسترسی دارد که بخواهد اسرار 
نظــام را به غربی ها بدهد؟ من صرفا مســائلی را به 
آنها هم می گویم که در روزنامه «شــرق» می نویسم 
یا در کلاب هــاوس مطرح می کنم یــا پیش از کرونا 
در مناظره هایی که در دانشــگاه برگزار می شد، بیان 
می کردم. هیچ چیــز محرمانه ای نه می گویم و نه در 

اختیار دارم که مطرح کنم.
 پس هدف از این میزان هجمه به شــما در پی  �

دیدار با سفیر فرانسه را در چه می دانید؟
من تصور می کنم اگر یک استاد نزدیک به تندروها 
که گفتمانش دفاع از وضع موجود اســت با ســفیر 
فرانســه دیدار می کرد، آب  از آب تکان نمی خورد و 
هیچ تیغ و تیشــه ای بیرون نمی آمد و واکنشی را در 
پی نمی داشــت امــا وقتی من با یک ســفیر دیداری 
محترمانه و معمولی دارم، بسیاری حسادت می کنند 
که مگر این زیباکلام چه کسی است که سفیر فرانسه 
و همســرش به ویلایش در میگون می روند؟ و پیش 
خود می پرسند پس چرا ما مورد توجه آنها نیستیم؟ 
بنابراین حتما حسادت بخش مهمی از پروژه تخریب 
من را تشــکیل می دهد؛ از ســوی دیگــر به طور کلی 
با ســخنان و مواضع من مشــکل دارنــد و چون از 
حرف هــای من درباره مســائل مختلف خوششــان 
نمی آیــد، هر بهانــه ای پیدا می کننــد، توپخانه های 
رســانه ای خــود را روشــن می کنند و من را نشــانه 

می روند.
  شما اشــاره کردید که بحث هایی عادی را که  �

ممکن است در مطبوعات یا رسانه های اجتماعی 
بیان کنید، در دیدار با ســفرا مطــرح می کنید اما 
به هر حــال برخی نیروهــا هم با دســت فرمان 
خودشــان جلو می روند و طوری القا می کنند که 
گویی بحث هایــی امنیتی در چنیــن دیدارهایی 
بفرماییــد که چه  مطــرح می شــود. مصداقــا 
موضوعاتی در چنین دیدارهایی از ســوی شما و 

سفرا یا مقامات سفارت ها مطرح می شود؟
اول بگویم که برخــلاف تندروها من در مواجهه 
با مقامــات دیگــر کشــورها ادب را رعایت می کنم 
و طلبکارانــه حــرف نمی زنــم و اگر نقــد و نظری 
دارم محترمانــه مطرح می کنم. مثــلا در مواجهه با 
مقامات ســفارت فرانســه می گویم که شما باید در 
زمینه حقوق بشر بیشــتر فعال باشید یا به هریک از 
مقاماتی از ســفارتخانه های کشــورهای غربی مانند 
همین فرانسه یا آلمان می گفتم که مردم ایران انتظار 
دارند کشــورهای اروپایی مســتقل از آمریکا تصمیم 
بگیرند و نگــران واکنش های منفی آمریکا نباشــید 
یا به مســئله ارســال دارو به ایران اشــاره می کردم 
که چرا دولت هــای اروپایی در شــرایط تحریم های 
ســنگین آمریکا کاری بــرای رســاندن دارو به ایران 
نمی کنند؟ آنها هم پاســخ می دادند که به این دلایل 
شرکت های داروســازی نمی توانند به طور حداکثری 
به ایران دارو بفرســتند زیرا جدای از تحریم ها ایران 
عضو FATF نیســت و امکان پرداخت پول داروها را 
ندارد؛ علاوه بر این می گفتند که بسیاری از کمپانی ها 
و شــرکت های آلمانی و فرانســوی حرف شــنوی از 
دولت مرکزی کشــور خــود ندارند و فــرای دارو در 
زمینه های صنعتی دیگر هم می ترســند که در ایران 
ســرمایه گذاری کنند، زیرا ممکن اســت مورد غضب 
آمریکا واقع شــوند؛ از توتال گرفته تا ســیتروئن و... 
و می گفتند که این شــرکت ها می ترســند در شرایط 
تحریم ایران از سوی آمریکا با سرمایه گذاری در ایران 
در لیست منفی آمریکایی ها قرار بگیرند. یک موضوع 
دیگــر هم که من مطرح می کردم ایــن بود که ایران 
فارغ التحصیلان برجسته ای دارد؛ چرا فضایی فراهم 
نمی کنید که اســتادان ایرانی بتوانند این دانشجویان 
را به کشــورهای شما معرفی کنند تا بورسیه شوند و 

در رشته های مختلف در کشورهایتان ادامه تحصیل 
دهند؟ یا ســفیر قبلی آلمان نســبت به دهکده امید 
نــگاه خیلی مثبتی داشــت و می گفت که می شــود 
ان جی اوهــای آلمانی بیایند و پروژه هایی را مشــابه 
آنچه شــما در کرمانشــاه بانی اش بودید، در شهرها 
و روستاهای ایران اجرائی کنند. می گفتند که وزارت 
خارجه اگر پیگیر این موضوع شود، حتما قابل تحقق 
است. همین ســفیر فرانسه در دیدار روز جمعه هم 
همین مسئله را به نوعی دیگر مطرح کرد و گفت که 
می توانیم ان جی اوهایی را معرفی کنیم تا در راستای 
توســعه پایدار در ایران فعالیت کنند اما واقعیت این 
اســت که آدم می ترســد که پیگیر چنین پروژه هایی 
باشــد، زیرا ممکن اســت پای آن ان جــی او به ایران 
باز نشــده هم بــرای آنها و هم برای من مشــکلاتی 
به وجود بیاید و اتهاماتی علیه مان مطرح شــود. در 
همین پروژه دهکده امید خداخدا می کردم که نکند 
محل ساخت وســاز ما نزدیک به یــک پایگاه امنیتی 
باشد که بگویند این زیباکلام اهداف جاسوسی داشته 
است. به هر حال چنین دغدغه هایی در دیدار با سفرا 
مطرح می شــود و به نظرم بســیار هم خوب است، 
زیرا در شــرایط تحریم های آمریکا می توان در ارتباط 
بــا اروپایی ها اتفاقــات مثبتی به نفع مــردم را رقم 
زد؛ چه در حوزه توســعه، چــه در موضوعات مهم 
محیط زیســتی و چه در اقتصاد. هرچند کمپانی های 
اروپایــی مانند آنچــه در ایران می بینیــم، می توانند 

حرف شنوی از دولت نداشته باشند.
 افزون بر موضوع اخیر خود شما هم همیشه در  �

معرض هجمه های متعدد هستید.
بله و دیدار با ســفیر فرانسه بهانه است؛ مشکل 
جای دیگری اســت. من انتقاداتی را مطرح می کنم 
که به مذاق برخی نیروها خوش نمی آید و تلافی اش 
را بعد از دیدار با ســفیر درمی آوردند که آمده ویلای 
میگونِ من و آبگوشــت خورده اســت. ببینید که در 
چندســال اخیر چه مشکلاتی را من تجربه کردم. در 
ماجرای دهکده امید حســاب من مسدود شد و بعد 
از کلی بازرســی کــه هیچ مورد خلافی پیدا نشــد و 
همه هزینه ها با همه پول هایی که جمع شــده بود، 
هم خوانی داشــت، حساب من باز شــد؛ دوباره بعد 
از شــش ماه حساب بسته شــد. بعد از کلی پیگیری 
گفتند شــما باید بروید و نامه ای از هلال احمر بگیرد 
که این نهاد شــما را به رسمیت می شناسد؛ منی که 
ســه ، چهار ســال دهکده امید را پیش برده بودم و 
تازه می گفتند که هلال  احمر باید شــما را به رسمیت 
بشناســد. این یکی از موضوعاتی است که واقعا من 
را خسته کرد؛ چه رسد در موضوعات سیاسی که هر 

اظهار نظر من منشأ حمله برخی نیروها می شود.
 و حرف پایانی؟ �

تندروها چشــم دیدن مــن را ندارنــد و ناراحت 
می شــوند که زیباکلام مدام نســبت به سیاست های 
آنها انتقاد می کند؛ وگرنه یک دیدار ساده با یک سفیر 
که حرف های خیلی عادی ای هم ردوبدل شده  است، 
هیچ حساسیت ویژه ای ندارد و حتی همان هایی که 

به من حمله می کنند هم این را می دانند.

زیباکلام در گفت وگو با «شرق» از دیدارش با سفیر فرانسه   می گوید

سند جاسوسی من!
درباره دیدار  با  سفرا  به یونسی و خرازی نامه می نوشتم

  شــرق: آشفته بازار وضعیت اقتصاد کشــور و به خصوص بورس، مجلس را 
واداشــت تا وزیر اقتصاد دولت ســیزدهم را به صحن دعــوت کند تا در این 

خصوص پاسخ گو باشد.
رئیس جمهــور در دوران تبلیغات انتخاباتی وعــده بهبود بورس را داده 
بــود. او حتی یک  بار به صورت ســرزده به بورس تهــران رفت و گفت یکی 
از مهم تریــن برنامه هایــش بازگرداندن ثبات به بازار ســرمایه اســت. «لغو 
قیمت گذاری دســتوری» و «خودداری جبران کســری بودجــه از بورس» و 
«انتشــار مؤثر اوراق» از وعده هایی بود که رئیسی برای نجات بورس عنوان 
کــرد. هرچند بعد از پایان انتخابات ریاســت جمهوری روند بورس صعودی 
شــده بود اما با شــروع بــه کار دولت ابراهیم رئیســی بــورس وارد فراز و 
نشیب های زیادی شد، مثلا شاخص بورس از مهرماه وارد روند نزولی شد که 

باعث سردرگمی سهام داران شد.
در ابتدای آغاز به کار دولت ســیزدهم مشــخص بود که در رده مدیریت 
بورس تغییراتی صورت خواهد گرفت، همین نیز شــد و وزیر اقتصاد «مجید 
عشقی» را جایگزین «دهقان دهنوی» در سازمان بورس و اوراق بهادار کرد.
اولین مصوبه دولت جدید درخصوص بورس در جلســه شــورای عالی 
بورس و با حضور احســان خاندوزی وزیر اقتصاد اعلام شد که بر اساس آن 
سهام عرضه شده توسط دولت حتما در بازار سرمایه، بازارگردانی شود اما تا 
ابتدای آبان شاخص بورس روند نزولی خود را طی کرد که باعث سردرگمی 
و عصبانیت سهام داران خرد شــد. اعتراضات باعث شد رئیس جمهور، وزیر 
اقتصاد را مســئول پیگیری اتفاقات بازار ســرمایه کند. احسان خاندوزی نیز 
بلافاصله جلســه ای با چندین شرکت بورسی ترتیب داد که نتیجه آن باعث 
نوسانات مثبت در بورس شد. هرچند این اقدامات توانسته تابلوی بورس را 
مدتی سبز نگه دارد اما سها م داران همچنان منتظر هستند تا همه وعده های 

رئیس جمهور درخصوص بورس تحقق یابد و ثبات بورس حفظ شود.
احســان خانــدوزی، وزیر اقتصــاد، در ابتدای حضور خــود در مجلس، 
گزارشــی درخصوص شــرایط بازار بــورس اوراق بهــادار و برنامه های این 
وزارتخانــه ارائه کرد و ســپس تقصیرات را به گردن دولت حســن روحانی 
انداخت و گفت: «بیش از یک دهه رشــد اقتصادی صفر و تورم بی ســابقه 
بخــش عمــده ای از بنگاه های اقتصــادی را با چالش مواجه کرده اســت. 
سوء مدیریت گذشته در بازار سرمایه منجر به رشد بی منطق و حبابی شاخص 
بورس در نیمه اول سال ۱۳۹۹ و کاهش چندین برابری آن در نیمه دوم سال 
۱۳۹۹ شــد که منجر به زیان و حتی خشم بخش مهمی از سهام داران خرد 
شد. متأسفانه با این سوء مدیریت، بازار سرمایه که فرصت توسعه برای کشور 

است به چالش  طولانی تبدیل شد که امروز نیز ادامه دارد».

او ســپس از کارنامه خــود دفاع کرد و گفت: «از ۲۸ خــرداد ۱۴۰۰ تا به 
امروز که دولت آقای رئیســی بر سر کار آمد و امید در بازار ایجاد شد، شاهد 
رشد شــاخص بورس بودیم. در بورس کالا نیز در هفت ماهه امسال بالغ بر 
۳۸ میلیون تن انواع محصول معامله شده که نسبت به ۱۲ ماه سال گذشته 

رشد کرده است».
خانــدوزی باز هم به دولت قبل تاخت و ریل گــذاری بودجه آخر دولت 
روحانی را غلط دانســت و گفت با اینکه به دولت گذشــته تذکر داده بودیم 
اما دولت جدید با کسری بودجه بی سابقه ای مواجه شده است. او از ابتدای 
حضــورش در وزارتخانه کوشــیده تا مخارج دولت بدون اســتفاده از منابع 
بانک مرکزی و حداقل اســتفاده از انتشار اوراق مالی تأمین شود که این امر 

محقق شده است.
نمایندگان چه گفتند

بعد از صحبت های وزیر اقتصاد نوبت به نمایندگان شد تا نظرات خود را 
بگویند. کاظم دلخوش نماینده صومعه سرا به نام خانوادگی رئیس سازمان 
بورس اشــاره کرد و گفت اقتصاد و بورس عشــقی اداره می شود و وزیر باید 
مشــخص کند که چه کســی این حوزه ها را اداره می کند چراکه نه تنها بازار 

سرمایه بلکه سایر بازارها نیز نابسامان است.
علیرضا رحیمی عضو هیئت رئیسه مجلس که از مخالفان حسن روحانی 
است پرسید «فرمانده ســتاد اقتصادی چه کسی است؟» و ادامه داد دولت 
قبل با ریل گذاری اشتباه بخشــی از کسری بودجه خود را جبران کرد و حالا 

برنامه وزارت اقتصاد برای جبران این اقدامات آسیب زا چه چیزی است؟
همچنین شــمس الدین حسینی وزیر دولت احمدی نژاد که اکنون رئیس 
کمیســیون ویژه جهش و رونق تولید است، عنوان کرد: «دولت برنامه خود 
برای بهبود بازار بورس را اعلام کند. سیاســت اقتصادی دولت باید روشــن 
شــود، چراکه با رشــد اقتصادی صفر و تورم ۵۰ درصد بازار ســرمایه بهبود 

نمی یابد».
جلیل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس نیز به 
خاندوزی اعتراض کرد و گفت: «اقتصاد ما اقتصادی دولتی و دست کاری شده 
اســت؛ برای مثــال دولت اراده کند نقدینگی را از دســت مــردم جمع کند 
و قیمت ارز و ســهام های بــورس را پایین بیاورد. نمی تــوان این گونه با این 
سخنرانی ها مشکلات را حل کرد. ما شاهد اقدامات غیرتخصصی هستیم».

محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس نیز گفت: 
«روز یکشــنبه بــا وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان بورس جلســه داشــتیم و 
مباحث این بازار ســرمایه را به بحث و بررســی گذاشــتیم. تا نظارت تغییر 
نکند نمی توان توقع داشت که مشکلات و تخلفات در این بازار ایجاد نشود، 

پس ایجاد ساختار نظارتی مناسب بحث مهمی است». او همچنین با انتقاد 
از اینکه قیمت گذاری ها در اقتصاد ما دســتوری است، عنوان کرد: «این گونه 
قیمت گذاری موجب رانت و فســاد در اقتصاد می شــود که این موضوع در 

بازار سرمایه نیز خودش را نشان می دهد».
مصطفــی طاهری، نماینده زنجان نیز درباره وضعیت بازار بورس، گفت: 
«سیاســت های غلط دولت قبل باعث وضعیت فعلــی بورس و از بین رفتن 
اعتماد مردم شــد. وزیر اعلام کرد که باید برای برگرداندن اعتماد مردم ثبات 
اقتصادی ایجاد شــود که این بــه تنهایی قابل قبول نیســت و اقدام عملی 

لازم است».
غنی نظری، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس نیز خطاب به وزیر اقتصاد 
گفت: «ســرمایه مردم در این بازار دود شــد. آقای خاندوزی شما چه کاری 
برای اقشار مختلف مردم در این بازار انجام دادید؟ شما می گویید اظهارنظر 
نمایندگان و متخصصان باعث ریزش بورس می شــود. این چه بورسی است 

که با یک اظهارنظر این گونه دچار تغییرات می شود».
وزیر   اقتصاد:   از  مدیرعامل  بانک ها   تعهد  گرفته ایم

وزیر اقتصاد همچنین پس از اظهارنظرهای نمایندگان گفت: «متأســفانه 
در ایــن مــدت در بخش بانکی کوتاهی نظارتی وجود داشــته اســت اما از 
مدیــران عامل بانک های دولتی تعهــد گرفته ایم که به هیچ عنوان به حوزه 
ســفته بازی ها و سوداگری های بازارهای دارایی ورود نکنند. دغدغه مشترک 
دولت و مجلس شــورای اســلامی این اســت که این ضعف نظارتی که در 

گذشته بوده رفع شود».
او همچنین به موضوع تزریق و برداشــت بازار اوراق اشاره کرد و افزود: 
«در اصل این دو موضوع رقیب یکدیگر نیستند ولی عده ای احساس می کنند 
که این گونه اســت اگرچه به دلیل توجهی که به حمایت از بازار ســرمایه و 
سهام داران داریم تلاش است که دولت کسری بودجه سال ۱۴۰۰ را از طریق 

بازار بورس جبران نکند».
رئیــس مجلس هم پس از ســخنان خاندوزی از دولــت و وزیر اقتصاد 
خواســت که هرچه ســریع تر وضعیت بازار ســرمایه را ســاماندهی کنند. 
محمدباقــر قالیباف گفت: «ما توقع داریم بانک مرکزی در این حوزه با دیگر 
بخش ها هماهنگ باشد و سیاست های دولت هم مشخص، شفاف و روشن 
باشــد. رئیس جمهور قول داده بود که سیاســت های روشن اقتصادی را به 
مجلس اعلام کند. این کار انجام شد چراکه این مهم توقع مجلس از دولت 
است». او همچنین به خاندوزی گفت که از شما انتظار داریم به این مباحث 
توجه کنید و ابزار پوشــش ریســک بورس و حمایت از ســهام داران خرد را 

مورد توجه قرار دهید.

وزیر  اقتصاد برای بررسی مشکلات بورس به مجلس رفت
دیوار کوتاه دولت دوازدهم
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